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Lukašenko: „Konfliktu na Ukrajině se dalo zabránit.“ O
zvěrstev Ukrajiny vůči občanům Běloruska
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Válce na Ukrajině se dalo vyhnout, řekl běloruský prezident Alexandr
Lukašenko v rozhovoru s ukrajinskou novinářkou Dianou
Pančenkovou, informovala agentura Belta.

„Válce se dalo vyhnout,“ odpověděla hlava státu. „V každém
okamžiku. Lze ji zastavit nyní a bylo možné se jí vyhnout i tehdy.“

Alexandr Lukašenko poznamenal, že v jednu chvíli byl skutečně v
epicentru dění a zprostředkovával komunikaci mezi ukrajinským
prezidentem Petrem Porošenkem a ruským prezidentem Vladimirem
Putinem: „Byl jsem spojkou mezi Porošenkem a Putinem. Takže
jsem byl obeznámen se všemi záležitostmi.“

Prezident připomněl, že minské dohody předpokládaly uzákonit
zvláštní status pro některé okresy Doněcké a Luhanské oblasti
a uspořádat v nich místní volby: „Je tu něco, co nevíte a co neví
nikdo. O těchto otázkách jsme jednali s Porošenkem i s Putinem. Ne
ve třech společně, ale každý zvlášť. Na rozhovor s Putinem si
vzpomínám. Řekl jsem mu: ‚Poslyš, je to dobrá volba. Postupně, v
průběhu roku, dvou, tří, ta území už nebudou sporná a tak dále, tak
to tehdy bylo.“

Tehdejší ukrajinský prezident Petro Porošenko však volby odmítl.
„Porošenko mi řekl: ‚Proč bych měl tyto volby pořádat? Vždyť se
budou konat pod kontrolou Ruska‘. Na to jsem reagoval: ‚Petře, no,
budou se konat pod kontrolou Ruska. Ale na tom bychom se mohli
dohodnout. O tom se dá vyjednávat. Navrhl jsem jim toto: Já
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uspořádám volby a udělám to tak, jak se vy dva (Putin a Porošenko),
dohodnete. Provedu to tak, jak vy rozhodnete. Porošenko to odmítl.
Putin se vším souhlasil,“ uvedla hlava státu.

Alexandr Lukašenko tvrdí, že kdyby se tehdy něco udělalo, bylo by
vše klidné a tiché. Ukrajinská hřivna by obíhala na příslušných
územích dále a celkově by byly regiony a hranice s Ruskem pod
kontrolou Ukrajiny.

„Donbas by se vrátil Ukrajině jako autonomní oblast,“ řekla Diana
Pančenková.

„Prakticky ano. Ale on (Petro Porošenko) se bál, že by tam byli poté
zvoleni špatní lidé,“ dodal prezident. „Říkám vám upřímně, že k
takovému rozhovoru skutečně došlo. No, špatní lidé by tam možná
byli, ale měl by pod kontrolou hranici. Všechno území by zůstalo
Ukrajině. Byli zvoleni špatní lidé. Ale jsou to občané, kteří je volí.
Příští rok by zvolili ty správné. O tom jsme se bavili. Tehdy se tato
otázka musela vyřešit. Minské dohody měly být realizovány. Na
všem jsme se dohodli a souhlasili, že je třeba dohody dodržovat. Ale
ty byly ignorovány. A jak jsem pochopil, nikdo se je nechystal
dodržovat.

Na upřesňující otázku, zda se Rusko nechystá minské dohody plnit,
Alexandr Lukašenko odpověděl: „Na 100% ano. Nemůžete na
Ruskou federaci svést, že je nedodržovala. Na to nemáte fakta.
Zatímco existuje mnoho faktů o tom, že minské dohody
nedodržovala právě Ukrajina.“

V rozhovoru prezident rovněž odpověděl na otázky týkající se
zahájení speciální vojenské operace v únoru 2022. V předchozích
prohlášeních a rozhovorech hlava státu opakovaně hovořila o tom,
jak se události vyvíjely, a připomněla některá fakta.

Alexandr Lukašenko připomněl, že v době, ještě před 24. únorem,
kdy Rusko zahájilo vojenskou operaci, probíhala v Bělorusku
plánovaná bělorusko-ruská cvičení. Taková cvičení se v obou
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státech konají střídavě. „Všimli jsme si, že se situace vyhrocuje, ani
ne tak na hranicích Běloruska a Ukrajiny, nebo na hranicích Ruska a
Ukrajiny, ale co se děje na hranicích s Polskem, Litvou a Lotyšskem.
Vzpomeňte si na migrační krizi, se kterou jsme neměli prakticky nic
společného,“ řekl prezident. „Nelegální migranti houfně procházeli
ukrajinským územím, ale nepřikládal se tomu takový význam jako
situaci na hranicích Běloruska a Polska. Vzpomeňte si na střety a
tak dále. Pochopili jsme, že nás začínají zatahovat, zaplétat a
provokovat.“

„Cvičení bylo u konce. Ruská vojska se začala stahovat z území
Běloruska. Nakládala se technika. Vojska byla skutečně z dálného
ruského východu. Stahovali se zpátky domů,“ připomněla hlava
státu.

Bělorusko bylo ve vztahu k Ukrajině vždy dobré, což se o Ukrajině
ve vztahu k Bělorusku říci nedá, zdůraznil Alexandr Lukašenko.
„Obviňují nás z toho, že jsme přispěli k zahájení zdejší války. Ne,
válečný konflikt už probíhal. Vy jste ji začali. Ukrajinci zahájili tuto
válku proti Bělorusku. Především ekonomickou válku. Vyhlásili jste
proti nám blokádu jižním směrem. Uzavřeli jste oblohu pro naše
letadla ještě dříve než Evropané. Nepropouštěli jste naše zboží.
Zadrželi jste tisíce vagonů s minerálními hnojivy, které jsme nakládali
zde v oděském přístavu,“ řekl prezident.

Připomněl také příběh běloruských řidičů kamionů zajatých na
Ukrajině, z nichž několik zahynulo. Po opakovaných varováních
musela běloruská strana vzít vše do vlastních rukou a osvobodit více
než 70 lidí. „Nikdo si na Ukrajině nevšiml, že jsme je dostali ven.
Dozvěděli se to, až když se to promítalo v Minsku. Jednali jsme
velmi opatrně. Nedopustili jsme se vůči vám žádných nepřátelských
činů, ani ekonomických, ani politických, ani diplomatických,“ řekl
Alexandr Lukašenko.
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„Proč začal Putin stahovat vojska na Dálný východ přes Kyjev? Tuto
otázku položte Zelenskému. On o tom ví více. Ale existují důvody,
proč mě obviňovat z toho, že Putin jde do Vladivostoku přes Kyjev…
No, a na to se můžete zeptat Putina,“ navrhla hlava státu.

Diana Pančenková poznamenala, že by se velmi ráda zeptala
Vladimira Zelenského, ten ale není tak otevřený komunikaci jako
běloruský prezident.

„No, kdysi otevřený byl, ne? Proč není otevřený teď? Ať to
Ukrajincům vysvětlí. Mně nemůžete nic vyčítat. Nebyl tam ani jeden
běloruský pěšák. Hranici jsme nepřekročili. Ale vy jste nás
vyprovokovali,“ zdůraznil běloruský vůdce.

Připomněl, že dlouho před 24. únorem 2022 Ukrajina rozmístila u
hranic s Běloruskem čtyři jednotky. Byly vyzbrojeny především
raketovými systémy Tochka-U. „My, naše rozvědka, jsme je
sledovali. Jakmile se přiblížili, odstranili plachty – kryty z raket,
rozmístili je v bojovém postavení a obrátili je směrem k nám. Museli
jsme se s nimi vypořádat během ruské operace. Rusové je zničili v
první řadě,“ řekl Alexandr Lukašenko. V této souvislosti položil
řečnickou otázku, proč Ukrajina musela podniknout tyto kroky.
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